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 ملخَّص الرسالة

ه يخدلف عن الد ر الذي تمارســــــ المنظومات القانوني  الوطني  في اا  مؤثر  ا مهم  المحاكم الدســــــدور     ر  تمارس 
المؤتمن  على كفال  احدرام احكام الدســــــدور  طــــــماي تلميقهي   ي المر  ي  ؛ فهي القضــــــاد الوا ي ا  ا  اري محاكم 

الذي يُفدرض  الملاذ الأخير   ي ي يجوز اي يُخالفها احدي  يالدســدور    القانوني  الوليا الدي ي بني ي اي يولو ا ءــيد
ق حقواه الدســـدور   اي بلجأ إليه ســـاتير ؛ لذلك تحرص الد عجزت  ســـاال الدقاطـــي الوا ي  عن إن ـــافه يكل من مُســـح

ظ اخدلاف حاخديار اعضـــــــــــااهال  نديج  لذلك نل على النص على  ذه المحاكم  تكفل تنظيمها  طر ق  تشـــــــــــكيلها   لي 
لآخر ن  طرااقهاي ف الي ا ما تخدار الد ل اعن إ رادات اخديار القضـــا    طرااقها إ رادات اخديار اعضـــاد  ذه المحاكم

حيا ي  الجه  الدي تخدار اعضـــاد اي  تســـهم راخديار افضـــل بوســـاطدها لدشـــكيل  ذه المحاكم تضـــمن  ي موابير طرااق
 ااهل اسدقلال اعض   القضاد الدسدوريي  طماي حيا هيالأعضاد لهاي  ذلك في سميل توز ز ثق  الجمهور رودال

 المحكم  في عضــو دهم  مد ي اخديار م   لي  الدســدور  ي المحاكم اضــا  في توافر ا وا بال الشــر    راســ  إي
 اغلب إي إذ يالقانونيين لدى  الدف ـــــــــيل  اليحث اي دمام من كثير ا بلق   لم امري اســـــــــدقلالها في ذلك  اثري الدســـــــــدور  
 لعموما   الدسدوري  القضاد  راس  في مورض رإيجاز الدسدور   المحكم  لدشكيل تورطق الكدارات

القانوي  اســـدقلال القضـــاد الدســـدوري في فيتشـــكيل المحكم  الدســـدور    اثر إلىالدورف الرســـال   ســـيُدورفف في
 القانوي الحالي للمحكم   2012المقاري  في الدســـــــــاتير الســـــــــور   المدوا ي  مت الدركيز على الدســـــــــدور النافذ لســـــــــن  

ر   جمهو مقدرحات من ءــــأنها توز ز اســــدقلال القضــــاد الدســــدوري في القديم مت تل 2014لوام  7الدســــدور   الوليا رام 
 من تجارب الد ل الديمقراطي  الرااد  في  ذا الشأيل االوربي  السور   انللاا  

ـــــــــــــــــــــــ  ـــــــ

ـــــــــ :  كلمات مفتاحية  ـــــــــ  القانوي  سيا  ممدا الدسدور ـ ـــــــــ  ف ل السللاتممدا ـ ـــــــــ  القضاد الدسدوري ـ  ـ المحكم  الدسدور  ـ
 اسدقلال القضاد ل

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



Research Summary 

      Constitutional courts play an important and influential role in national legal systems 

that differ from the role played by ordinary or administrative courts. It is entrusted with 

ensuring respect for the provisions of the Constitution and ensuring its implementation. It 

is the supreme constitutional and legal reference that should not be superimposed by 

anything and no one may contradict it. It is also the last resort that is supposed to be used 

by all those whose constitutional rights have been affected and who have been unable to 

do justice by ordinary means of litigation. Therefore, the constitutions are keen to provide 

for these courts and guarantee their organization, the method of their formation, and the 

mechanism for selecting their members. As a result, we note that the procedures and 

methods for selecting the members of these courts are different from the procedures and 

methods for selecting other judges. States often choose methods and criteria for forming 

these courts through which they guarantee the impartiality of the party that chooses its 

members, and contribute to choosing the best members for it, in order to enhance public 

confidence in the fairness of the constitutional judiciary, and guarantee its impartiality and 

independence of its members.                                                                                                       
      The study of the conditions that must be met by the judges of the constitutional courts, 

the mechanism of their selection, the duration of their membership in the Constitutional 

Court, and the impact of this on its independence, is a matter that did not receive much 

attention, research, and detail among jurists, as most of the writings dealt with the 

formation of the Constitutional Court briefly in the context of studying the constitutional 

judiciary in general. . Through this thesis, the impact of the formation of the Constitutional 

Court on the independence of the constitutional judiciary will be identified in comparative 

law and in the successive Syrian constitutions, with a focus on the effective constitution of 

2012 and the current law of the Supreme Constitutional Court No. 7 of 2014. With 

proposals that would strengthen the independence of the constitutional judiciary in the 

Republic. The Syrian Arab Republic based on the experiences of the leading democratic 

countries in this regard.       

--------------------------- 

Keywords : Constitution - Principle of the Rule of Law - Principle of Separation of Powers - 

Constitutional Judiciary - Constitutional Court - Independence of the Judiciary.                                                    
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